
خـــداداد عزیزی که روزهای خوبی را برای هواداران فوتبال 

رقم زده، همیشـــه با اظهارات جنجالی اش معروف اســـت. 

او هرگز از گفتن حقیقت فوتبال ما ترســـی نداشـــته و رک 

و راســـت حرفش را می زند. این رک بـــودن خداداد در کنار 

روزهای خوبی که در تیم ملی داشت او را همچنان به عنوان 

چهره ای دوست داشتنی برای فوتبال دوستان حفظ کرده 

است. به بهانه بررسی وضعیت فعلی فوتبال که بیشتر از هر 

زمانی با حواشـــی و مشکلات همراه است، سراغ وی رفتیم. 

گفت وگوی »فرهیختگان« با عزیزی را در ادامه می خوانید. 

برخی مربیان جوان وارد لیگ برتر شـــدند و شـــاهد برخی 

انتخاب های عجیب هم هستیم! 

تزریق مربیان جوان به لیگ خوب است. در این بین اما برخی به 

انتخاب نویدکیا و یا رحمتی ایراد گرفتند ولی من فکر می کنم اگر 

بخواهیم به فوتبال مان ایراد بگیریم خیلی مسائل دیگر برای ایراد 

گرفتن وجود دارد، چراکه پر از ایراد است. 

 یعنی موافق مربیگری مربیانی هستید که بدون کارنامه به 

لیگ تزریق می شوند؟ 

مگر انتخاب مربی در تیم های دیگر دلیل فنی دارد؟ می نویسم 

و امضا می کنم که 90درصد انتخاب ها در فوتبال ما تشـــخیص 

فنی نیســـت بلکه از روی رابطه است. چون اکثر تیم ها دولتی و 

انتخاب ها فرمایشی است. هر جای این فوتبال را نگاه می کنید سه 

چهار مربی کاندیدای همه تیم های ایران هستند. به جز استقلال، 

پرســـپولیس و ســـپاهان این چند نفر در همه تیم ها کاندیدای 

نیمکت مربیگری هستند. جالب این است که به کارنامه شان که 

نگاه می کنید هیچ چیزی برای عرضه ندارند. هیچ فاکتور مثبتی 

در کارنامه شـــان نیست. هر کســـی نداند فکر می کند او یحیی 

گل محمدی است و کارنامه ای بلندبالا دارد که این همه پیشنهاد 

به او شده است. نه اصلا چنین چیزی نیست. عقبه گردن کلفتی 

نمی بینیم که بخواهیم بگوییم رزومه اش بالاست و برای همین 

این همه پیشنهاد دارد. 

فکر می کنید علت تـــداوم حضور مربیان ناموفق در لیگ 

ما چیست؟ 

برخی در فوتبال ما هســـتند که اصلا فوتبال بازی نکرده اند، از 

فوتبال هیچ چیز نمی فهمند و لگد به توپ فوتبال نزده اند ولی در 

لیگ برتر مربیگری می کنند، هر سال تیم هایشان نتیجه نمی گیرد 

ولی باز هم تیم به آنها می دهند. باید از مدیران فوتبال بپرســـید 

که چرا باز هم به آنها تیم می دهند؟ برخی تیم ها انتخاب هایشان 

جالب است. بزرگ ترین مدیران هم برای خود کانال هایی دارند. 

افرادی هستند که به عنوان مدیر و یا مشاور باشگاه در بخش های 

مختلـــف فعالیت می کنند و چون کارشـــناس و صاحب نظرند 

تصمیم گیرنده های باشگاه هســـتند. این طور نیست که مدیر 

شـــخصا تصمیم بگیرد. البته این مختص فوتبال ما نیست؛ در 

اقتصاد و بســـیاری جاهای دیگر هم ما به همین شکل هستیم. 

من در سیاســـت و دیگر مسائل نیستم و سررشته ندارم ولی در 

فوتبال چیزهای عجیب زیادی می بینم و تعجب نمی کنم. شاید 

خیلـــی هم بهتر ببینم. چون ما مدیرانی داریم که اصلا فوتبالی 

نیستند و خیلی هم ادعا دارند. انتخاب هایی می کنند که واقعا 

عجیب است ولی کار خودشان را می کنند و هیچ اتفاقی هم رخ 

نمی دهد. ازاین رو وقتی در فوتبال ما هر اتفاقی رخ می دهد دیگر 

نباید از هر اتفاقی تعجب کرد. 

بالاخره این مربیان مدرک دارند و خیلی از آنها مدعی هستند 

از فوتبال روز دنیا اطلاع دارند، به  عنوان کارشناس در رسانه 

ملی فوتبال های اروپایی را آنالیز می کنند! 

بـــا توجه به برخی مربیانی که در لیگ برتر ما مربیگری می کنند 

من چنین نظری ندارم. ما مربیانی داریم که تیم هایشان هر سال 

ته جدول است، تیم حذف می کنند، اوت می کنند و اصلا فوتبال 

بازی نکرده اند ولی باز هم پیشنهاد دارند. جالب است که فوتبال 

نمی دانند ولی از فدراسیون فوتبال و کمیته آموزشی که به پنج، 

6 هزار نفر مدرک A آسیا داده اند با رابطه و یا به هر شکلی مدرک 

گرفته اند. مربیانی که 90،80 درصدشان پایشان به توپ نخورده 

اســـت. وقتی شرایط این است، چرا از انتخاب های دیگر تعجب 

می کنید. فوتبال ما شرایط عجیب و غریبی دارد، پس از اتفاقات 

عجیب خرده نگیرید. باید از مدیران فوتبال بپرسید که چرا همیشه 

این مربیان مشتری دارند. 

قیمت بازیکنان یکمرتبه به شکل چشمگیری بالا رفته است. 

به نظر شما بازیکنان لیگ ما ارزش چنین مبالغی را دارند؟ 

دلیل اصلی افزایش قیمت ها مدیران هستند. چه کسی با بازیکنی 

که مبلغ بالا درخواست می کند، قرارداد می بندد؟ مقصر همه اینها 

مدیران ما هستند. وقتی مبالغ به 6، هفت میلیاردتومان رسید 

شک نکنید مقصر مدیران دولتی هستند. چون تیم ها دولتی است 

و مدیران دولتی پول اصلا برایشان مهم نیست پس با هر قیمتی 

که دل شان بخواهد با بازیکن قرارداد می بندند. درحالی که ممکن 

است بازیکن نصف آن قیمت و حتی یک سوم هم ارزش نداشته 

باشد ولی آنها دنبال این هستند که بمب بترکانند، ازاین رو دنبال 

ارقام عجیب و غریب هستند. درحالی این پول ها را به بازیکنان 

می دهند که نمی دانند این پول را چطور باید پرداخت کنند. 

قبول دارید که بازیکنان هم تا حدودی مقصرند و از شرایط 

سوءاستفاده می کنند؟ 

تقصیر بازیکنان نیست. کدام کارمند، کارگر و یا هر شاغل دیگری 

از پول بدش می آید. چه کسی نمی خواهد پول بیشتر بگیرد. از 

خدای شان هم هست. ازاین رو مدیران باید اینها را مدیریت کنند 

و وقتی نمی کنند، مقصرند. 

 ولی برخی قوانین منع استفاده از مربی و بازیکن خارجی را 

دلیل اصلی این تورم می دانند!

مـــن معتقدم این قوانین ربطی به قیمت ها ندارد. مگر ســـال 

قبل این قانون وضع شـــده بـــود. همان زمان هم قرارداد های 

گران قیمت بسته شد. اصلا ربطی نمی بینم. هیچ تیمی پیدا 

نمی کنی مدیر فوتبالی داشـــته باشد. همه جای دنیا تیم ها 

مدیری فوتبالی دارند. منظورم سرپرســـتی نیست که ما روی 

نیمکت می نشانیم بلکه مدیری فوتبالی است که روی نیمکت 

نمی نشیند بلکه از بالا روی نقل وانتقالات و دیگر مسائل نظارت 

دارد. اگر یک مدیر فوتبالی در مجموعه داشـــته باشـــند که 

فوتبالیســـت بوده باشد، این اتفاقات عجیب نمی افتد. وقتی 

بگویند این بازیکن قیمتش این است، مخالفت می کند، چون 

خودش توان قیمت گذاری و ارزش گذاری روی بازیکن براساس 

توانایی آن بازیکن را دارد. مدیران باشگاه های ما چون مدیران 

فوتبالی در کنارشان ندارند کار را به دلال ها می دهند تا برایشان 

تیم ببندند. دلال ها هم قیمت را بالا می برند چون هرچه قیمت 

بالا برود، درصد بیشـــتری می گیرند. حتی متاســـفانه برخی 

مدیران در دلالی ها نقش دارند. 

شرایط نمایندگان ایران در آسیا را چطور می بینید؟ 

فعلا فقط پرســـپولیس وضعیت نســـبتا خوبی دارد. امیدوارم با 

همین سرعت به کارش ادامه دهد و گازش را کم نکند. استقلال 

هم عملکرد امیدوارکننده ای داشـــت و باید منتظر نتیجه ماند. 

درمورد تیم شهرخودرو نمی توان اظهارنظر کرد، چراکه خصوصی 

است و این مالک آن است که درست یا غلط برای تیمش تصمیم 

می گیرد. سپاهان نتیجه چندان خوبی نگرفته است. تیمی که 

در اصفهان اســـت امکانات خوبی دارد، نمی تواند در این سطح 

موفق شود چون مشکل از فوتبال ماست که تیم ها شرایطی مشابه 

شهرخودرو و سپاهان پیدا می کنند. 

پرســـپولیس یکی از همان تیم  هایی است که مدیرانش به 

بازیکنان پول خوب دادند؟ 

من نمی گویم مدیران پرســـپولیس مشکل ندارند. اگر مدیریت 

پرسپولیس مشکل نداشت یحیی گل محمدی بعد از قهرمانی ابراز 

ناراحتی نمی کرد. مگر می شود تیمی قهرمان شود و سرمربی آن 

تیم ناراحت باشد؟ حق با یحیی بود. تیمی که قهرمان می شود باید 

بتواند بازیکنان کلیدی خود را حفظ کند. بیرانوند، ترابی و علیپور 

سه مهره کلیدی پرسپولیس رفتند. از نظر من تیم های استقلال و 

پرسپولیس هم همان چالش های مدیران دولتی را که گفتم، دارند. 

نظرتان درمورد حواشی باشگاه استقلال چیست؟ مجیدی 

با آن شرایط آمد و به شکل بدی هم جدا شد. 

استراماچونی و شفر دو مهره خیلی خوب برای فوتبال ما بودند که 

از باشگاه استقلال جدا شدند. این دو نه تنها در باشگاه استقلال 

بلکه در فوتبال ما تاثیرگذار بودند. ولی متاسفانه عدم مدیریت، 

مباحث مالی و از این دســـت موضوعات باعث جدایی شان شد. 

درمـــورد اتفاقاتی که برای فرهاد افتـــاد واقعا از جزئیات چیزی 

نمی دانم، ازاین رو بهتر است اظهارنظر نکنم. 

w w w . F D N . I R
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عزیزی در گفت وگو با »فرهیختگان«: جای مربی شدن رحمتی و نویدکیا باید از مسائل مهم تر ایراد گرفت

مگر انتخاب مربی در ایران به مسائل فنی ربط دارد؟ 
نیلوفر مژدهی

روزنامهنگار

مرحله دوم لیگ دوومیدانی بانوان باشگاه های کشور

درخششتیمدانشگاهآزادبا9مدال
تیم بانوان دانشـــگاه آزاد اســـلامی با دریافت 9 مـــدال دیگر، مرحله دوم 

بیست وچهارمین دوره مسابقه های دوومیدانی قهرمانی باشگاه های کشور 

را به پایان رساند و با مجموع 18مدال در این مرحله، جایگاه دوم خود را تثبیت 

کرد. تیم بانوان دانشگاه آزاد اسلامی در روز پایانی مرحله دوم بیست  وچهارمین 

دوره مسابقه های دوومیدانی قهرمانی باشگاه های کشور در ورزشگاه آفتاب 

انقلاب تهران، به دو مدال طلا، دو نقره و پنج برنز رسید و جایگاه دوم خود را 

تثبیت کرد. پریسا عرب و آیلین بابکی، طلایی های تیم بانوان دانشگاه آزاد 

اسلامی در این روز بودند. پردیس عبدالمحمدی و ساناز امیری پور نیز از تیم 

دانشگاه آزاد اسلامی نقره گرفتند و هانیه ثمری، الهام سمرقندیان، سپیده 

توکلی، مهدیه زعیمی و پریچهر شـــاهی به مدال برنز رسیدند. در پایان این 

مرحله، تیم های فولاد مبارکه ســـپاهان اصفهان، دانشـــگاه آزاد اسلامی و 

پلیمر خلیج فارس خرم آباد به ترتیب در رتبه های نخست تا سوم قرار دارند. 

مرحله سوم و نهایی بیست وچهارمین دوره مسابقه های دوومیدانی قهرمانی 

باشگاه های کشور روزهای 10 و 11 مهر 99 در بخش مردان و روزهای 1۲ و 

1۳ مهر در بخش بانوان در ورزشگاه آفتاب انقلاب تهران برگزار خواهد شد. 

مبینی:دانشگاهآزادتیمقدرتمندیدارد
مهدی مبینی، سرپرســـت فدراسیون دوومیدانی درمورد وضع دوومیدانی 

بانوان به آنا گفت: »بانوان ما رشد قابل ملاحظه ای داشته اند. اگر بخواهیم 

ارزیابی کنیم نســـبت به آقایان رشدشـــان قابل ملاحظه تر بوده، کمااینکه 

دیدیم رکوردهایی که جابه جا شده دربین بانوان کم سن وسال بوده و در رده 

سنی نوجوانان و جوانان رکوردهای ملی بزرگسالان جابه جا شده است. زهرا 

عرب رســـتمی رکورد ملی پرتاب چکش را زد، ریحانه مبینی بعد از ۴۵سال 

رکورد پرش طول را زد، سارینا ساعدی در پرش سه گام در جایزه بزرگ رکورد 

ملی جوانان را ارتقا داد و در بزرگسالان اول شد. رکوردهای ثبت  شده این نوید 

را می دهد که ما نوجوانان و جوانان بســـیار مستعد در بخش بانوان داریم و 

می توانند آینده درخشانی داشته باشند که مستلزم برنامه ریزی مدون و نظارت 

و کنترل صحیح است.« وی بااشاره به حضور دانشگاه آزاد اسلامی در لیگ 

دوومیدانی بانوان گفت: »دانشـــگاه آزاد اسلامی سال گذشته هم در لیگ 

اول شـــد، این دانشگاه یک تیم منسجم و قدرتمند دارد. هدایت تیم بانوان 

آن برعهده سپیده توکلی است که از قهرمانان بنام آسیا و مربیان ارزنده تیم 

ملی است. امسال هم تیم خوبی در مسابقات دارند، البته گویا یکی دو نفر 

دچار آســـیب دیدگی شده اند که امیدوارم تا مرحله سوم بتوانند امتیازات از 

دست رفته را جبران کنند و قهرمان شوند. اگر قهرمان هم نشوند از تیم خوب 

دانشگاه آزاد اسلامی هیچ چیز کم نخواهد شد.« 

خبردانشگاه

دوومیدانی کاران دانشگاه آزاد اسلامی روز گذشته 

در مرحله دوم مدال های رنگارنگی کسب کردند و 

حتی رکوردشکنی هم داشتند، اما شیوع ویروس 

کرونا و تعطیلی باشگاه ها و پیست ها باعث شد تا 

ورزشکاران این تیم با بدشانسی روبه رو شده و به 

دلیل آسیب دیدگی مسابقات را از دست بدهند. 

همین موضوع باعث شد تا دانشگاه آزاد اسلامی با 

اختلاف ۸۴ امتیازی نسبت به سپاهان در رده دوم 

قرار بگیرد. اگرچه مرحله سوم لیگ دوومیدانی 

باقی مانده، اما به نظر می رسد جبران این امتیاز با ۶ 

مصدوم کار سختی باشد. خبرنگار »فرهیختگان« با 

فهیمه کلهر، مربی تیم بانوان دانشگاه آزاد اسلامی 

درباره این رقابت ها گفت وگویی انجام داده که در 

ادامه می خوانید.

رقابت ورزشـــکاران در هفته دوم لیگ دوومیدانی را 

چطور دیدید؟

ما 8۴ امتیاز با سپاهان اختلاف داریم و جبران کردن این 

امتیاز سخت است اما کاکلی را به خاطر آسیب دیدگی از 

ناحیه همسترینگ نداشتیم و حتی فکر می کنم به لیگ 

سوم هم نمی رســـد. زمانی هم از دیگر آسیب دیدگان ما 

بود. درمجموع 6 آســـیب دیده داریـــم که بعید می دانم 

با این شـــرایط بتوانیم اختلاف امتیاز را جبران کرده و به 

سپاهان برسیم. 

این آسیب دیدگی ها به دلیل تعطیلی لیگ به خاطر 

کرونا رخ داده است؟

به خاطر کرونا فاصله دو لیگ کم بود به همین دلیل بچه ها 

نتوانستند ریکاوری کنند. این موضوع و فشار روانی باعث 

می شود تا ورزشکار آسیب ببیند، از طرفی بچه های تهران به 

خاطر شرایط کرونا مکانی برای تمرین نداشتند چون همه 

جا تعطیل بود، اما ورزشکاران ما در شهرستان ها فضاهایی 

را داشتند که می توانند تمرین کنند. 

جالب اســـت که ترکیب تیم نسبت به سال گذشته 

تغییری نداشت. 

گروه ما همان گروه سال قبل است چون بچه های ما همه 

رکورددار هستند. البته امسال مسابقات قهرمانی کشور 

برگزار نشـــد. تیم های دیگر هم به سرعت اقدام به جذب 

بازیکن کردند به همین دلیل ما هم مجبور شدیم یارگیری 

کنیم و این کار طبق سال قبل انجام شد، چراکه مسابقات 

قهرمانی کشور انجام نشد و ما نمی دانستیم وضعیت بچه ها 

به چه صورت است. 

زمان مرحله سوم لیگ اعلام شده است؟

1۲ و 1۳ مهرماه را اعلام کرده بودند اما شـــنیدم به خاطر 

اعتراض تیم ها شاید مسابقات مدتی به تعویق بیفتد. 

به جز شما تیم دیگری هم اعتراض داشت؟

بله، سپاهان در مسابقات روز یکشنبه سه مصدوم داشت. 

البته بچه های آنها هم رکورد ملی زدند و هم رکورد باشگاهی، 

امـــا بچه های ما خوب رکورد نزدند و همین موضوع باعث 

شد تا سپاهان بالاتر از ما در جدول قرار بگیرد. مثلا پریسا 

عرب در ۵000 متر دو ثانیه کم آورد چون ریکاوری نداشت، 

نتوانست رکورد بزند. ما امسال با سه یار کمتر و با بدشانسی 

نایب قهرمان شدیم. 

سپیده توکلی هم به نظر مصدوم شده بود؟ 

بله، او در مسابقات پرتاب نیزه از ناحیه کتف آسیب دید و 

دکتر گفته بود نباید در مسابقات شرکت کند اما با این حال 

روز یکشنبه مسابقه داد و سوم شد. 

با توجه به وضعیت اقتصادی کشور حمایت دانشگاه 

آزاد اسلامی را چطور می بینید؟

دانشگاه آزاد اسلامی امسال خیلی خوب کار کرد و بودجه 

ما دو برابر شـــد اما مشکل ما بحث اسکان بود. با توجه به 

اینکه دانشگاه آزاد اسلامی هتل فرهیختگان را در اختیار 

ورزشکاران قرار داده بود، اما این هتل فاصله نسبتا زیادی 

با محل برگزاری مسابقات داشت. به همین دلیل بعضی از 

ورزشکاران مجبور شدند با هزینه شخصی در هتل دیگری 

اسکان داشته باشند، اما از نظر قرارداد همه چیز خوب بود؛ 

مثلا اگر سپاهان طبق مقام پول بچه ها را کمتر می کرد اما 

ما طبق چیزی که قرارداد بستیم پول دادیم یعنی مقام اول 

یا هشتم مهم نبود. 

پریسا عرب: در خیابان تمرین کردم
پریسا عرب، دارنده مدال طلای ۵ و 10 هزار متر مسابقات 

لیگ دوومیدانی بانوان درخصوص حضور در این مسابقات 

و کســـب دو مدال همه با وجود وضعیت ناشی از ویروس 

کرونـــا به خبرنگار »فرهیختگان« گفت: »با توجه به اینکه 

بـــه خاطر کرونا همه جا تعطیل بود من در خیابان تمرین 

می کردم. البته همه پروتکل های بهداشتی را هم رعایت 

می کردم. رشـــته من مانند بچه های ســـرعت به پیست 

نیاز نداشـــت اما هفته ای دو جلسه به پیست می رفتم تا 

آمادگی ام را حفظ کنم.« 

وی درخصوص اینکه امســـال دانشـــگاه آزاد اسلامی با 

مصدومیت زیادی هم روبه رو بود تصریح کرد: »بله، بچه های 

ســـرعت به خاطر کرونا نمی توانســـتند در پیست تمرین 

داشته باشند. مصدومیت هم باعث شد با بدشانسی روبه رو 

شویم، البته من امسال مانند سال گذشته هم پرامتیازترین 

بازیکن شدم و علاوه بر دو مدال طلا رکورد باشگاهی را هم 

جابه جا کردم.« 

عرب درخصوص وضعیت قراردادها نیز تاکید کرد: »امسال 

دانشگاه آزاد اسلامی نسبت به تیم های دیگر قرارداد خوبی 

بســـت اما نکته اینجاست که هزینه ها بالا رفته و چند برابر 

شده است. درواقع قراردادهای ما به اندازه هزینه ها نیست 

با این حال باید تاکید کنیم که قرارداد نسبتا خوبی نسبت به 

مبالغ پرداختی در دوومیدانی بانوان با ما بسته شده است.« 

گفتوگو

کلهر، مربی تیم دوومیدانی بانوان دانشگاه آزاد اسلامی در گفت وگو با »فرهیختگان«:

یکاوری بین دو لیگ کم بود فاصله ر
عرب: با تمرین در خیابان 2طلا گرفتم و رکورد زدم

بهاره محمدی
روزنامهنگار
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